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Generelt om fokusgruppeinterviewet 

Et fokusgruppeinterview er et struktureret interview med en på forhånd givet liste af emner, som 
skal drøftes. De udvalgte deltagere har en fælles baggrund at drøfte emnet på. I dette projekt er 
fokusgruppeinterviews benyttet for at opnå en dybere forståelse af tilflytternes forventninger og 
krav til den nye bolig, fællesskabet i kvarteret, beskæftigelse og fritid, kommunens modtagelse 
og den offentlige service. Fokusgruppeinterviewene kvalificerede oplysningerne fra spørgeske-
maundersøgelsen og gav forklaringer på tendenser observeret i data fra spørgeskemaundersø-
gelsen. Listen af spørgsmål, der blev stillet til fokusgruppeinterviewene, kan ses i hovedrappor-
tens bilag 1. 
 
Deltagerne i fokusgruppeinterviewene blev så vidt muligt udvalgt, så de repræsenterer forskelli-
ge geografiske områder, forskellige boligtyper og forskellige familiesituationer.  
 
Der deltog i alt 15 personer til interviewene, som blev gennemført i september og oktober må-
ned 2008. Mens gennemsnitsalderen blandt de 477 tilflyttere var 48 år, var gennemsnitsalderen 
blandt deltagerne i fokusgruppeinterviewene 56 år. Fokusgruppeinterviewene gav derfor især 
indsigt i forholdene omkring valg af bolig for personer over 50 år. Der deltog personer fra Køge, 
Borup, Ølby og Herfølge. 
 
Fem af deltagerne i fokusgruppeinterviewene bor i parcelhus, fem bor i rækkehus og fem bor i 
etagebolig. Angående ejerformen var både lejeboliger, ejerboliger og andelsboliger repræsente-
ret.  
 
Citaterne i denne rapport er udskrevet så meningen bibeholdes, men visse steder lettere om-
skrevet for at lette læseligheden.  

Tematikker 

Boligen 
Boligområdet 
Bykvaliteter 
Fællesskabet i det nye kvarter 
Beskæftigelse og pendling 
Fritid 
Kommunens modtagelse og indsats 
Offentlig service 
Miljø og ressourcer 
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Deltagere 

Første fokusgruppeinterview 

1 Mand i 50'erne, bor i parcelhus 
2 Kvinde i 60'erne, bor i parcelhus 
3 Kvinde i 60'erne, bor i etagebyggeri 
4 Mand i 70'erne, bor i rækkehus 
5 Mand i 70'erne, bor i rækkehus 
6 Mand i 50'erne, bor i etagebyggeri 

Andet fokusgruppeinterview 

7 Mand i 60'erne, bor i rækkehus 
8 Kvinde i 60'erne, bor i rækkehus 
9 Kvinde i 20'erne, bor i parcelhus 
10 Mand i 40'erne, bor i etagebyggeri 
11 Mand i 60'erne, bor i rækkehus 
12 Mand i 40'erne, bor i parcelhus 
13 Mand i 40'erne, bor i parcelhus 
14 Mand i 20'erne, bor i etagebyggeri 
15 Mand i 60'erne, bor i etagebyggeri 
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Første fokusgruppeinterview 

Interviewer: Velkommen, tak fordi I ville komme, hvad er den korte historie? 
  
1 Mand i 50'erne, bor i parcelhus 
Der er ikke to huse, der må være ens i vores bebyggelse, men der har været den første skuffel-
se, fordi da kommunen ikke kunne sælge grundende, så er de bare blevet solgt til store bygge-
firmaer, og nu ligner de alt det andet. Kommunen har svigtet os. Nu bygger Lind & Risør 10 ens 
huse. I vores vænge er der ikke nogle ens huse. Men der er lavet nogle flotte grønne områder. 
Vi har stadig ingen gadelys, vi har ingen fortov.  
Vi hørte om huset i pressen, men det var vores datter, som havde købt hus i Køge, der fandt 
frem til projektet. Men vi har kun kigget på nybyggeri. 
 
2 Kvinde i 60'erne, bor i parcelhus 
Vi flyttede til Køge, fordi det første hold børnebørn kom til Køge og vi ville gerne tættere på. Vi 
arbejdede i Køge i forvejen. Men vi ville ikke sætte et ældre hus i stand. Vi holdt meget øje med 
huset, mens det blev bygget, for at undgå byggesjusk.  
Der er både parcelhuse og rækkehuse, og der er mange børnefamilier i parcelhusene.  
 
3 Kvinde i 60'erne, bor i etagebyggeri 
Flyttede hertil for 2 år siden fra Nørrebro, jeg har haft familie i Køge og det var også for at kom-
me tættere på børnebørnene. Jeg fandt det i en avisannonce. Men der har været mange pro-
blemer med fejl og mangler. 
Der er kommet mange til med anden etnisk herkomst til bebyggelsen og det fungerer fint.  
 
4 Mand i 70'erne, bor i rækkehus 
Jeg bor i et dobbelthus, hvor der bor en familie med 2 små børn i den ene ende og mig i den 
anden. Der er mange forskellige aldersgrupper i bebyggelsen, lidt af hvert. Der er også et be-
boerhus, man kan leje, og et vaskeri. 
Det er dejligt at kunne flytte ind i noget helt nyt, og der er en mindre have, som jeg kan over-
komme at holde, og så er børn og børnebørn tættere på, så jeg kan deltage lidt i børnepasnin-
gen mv. 
 
5 Mand i 70'erne, bor i rækkehus 
Vi bor i en andelsboligforening med 30 boliger. Jeg har boet i 30 år i et rækkehus med trapper 
og der var meget vedligeholdelse, så jeg ville prøve noget nyt, det var lidt tilfældigt, at det blev 
Køge. Der bliver holdt mange fester i fælleshuset. 
 
6 Mand i 50'erne, bor i etagebyggeri 
Jeg fandt min andelsbolig i projektfasen, og skal jeg give et godt råd, så lad være med at købe 
bolig i projektfasen. Det er et dejligt område med natur, og fordelen er, at det er den sidste sta-
tion i HT-ormådet, så jeg kan bruge HT-kort. Men det er en dårlig ide at kombinere ejerboliger 
og andelsboliger i samme bebyggelse. 
 
2 Kvinde i 60'erne, bor i parcelhus 
Kommunen burde forlange, at der var et fælleshus. Småbørnsfamilierne kunne jo holde fester 
der. Vi har prøvet at lufte idéen om et fælleshus, men ingen vil have det liggende i nærheden af 
dem.  
 
1 Mand i 50'erne, bor i parcelhus 
Kommunen har overset fælleshusene. Det kunne betyde meget for småbørnsfamillierne. 
 
2 Kvinde i 60'erne, bor i parcelhus 
Vi fik tegnet en legeplads midt i bebyggelsen, men beboerne i rækkehusene som alle er over 50 
år, stemte idéen ned på generalforsamlingen. 
 
4 Mand i 70'erne, bor i rækkehus 
Generelt er det jo et problem, at man er så forskellige, har så forskellige interesser, børnefamili-
er kontra pensionister. Hos os skal vi selv betale for legepladser til børnene. 
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3 Kvinde i 60'erne, bor i etagebyggeri 
Ude hos os bliver der bygget en legeplads. Men vi kunne også godt have brugt et fælleshus, 
foreningen har anskaffet nogle telte, men det er jo kun til om sommeren. 
 
6 Mand i 50'erne, bor i etagebyggeri 
Ude hos os betaler alle efter kvadratmeterantal til haverne og hækkene, også selvom de bor på 
1. sal og ikke har nogen have. Det er der noget utilfredshed med. Vi har heller ikke nogen cy-
kelstativer, sådan noget skal selvfølgeligt være der fra starten.  
 
4 Mand i 70'erne, bor i rækkehus 
Man kan undre sig over at de ikke bygger en legeplads i sådan et byggeri, hvor de ved, at der 
flytter mange børn ind. Nu overlader de det til folk selv, med hvad det indebærer af risiko for, at 
vi bliver uvenner. Det er ikke smart. 
 
Interviewer: Hvordan ser det ud, hvis man går uden for matriklen? 
 
1 Mand i 50'erne, bor i parcelhus 
Med hensyn til grønne områder og fritidsfaciliteter vil jeg gerne rose Køge Kommune, vores om-
råde er simpelthen flot, men de store arealer bliver måske svære at holde. Der har Køge Kom-
mune levet op til forventningerne. Men vi har ikke noget gadebelysning. 
 
3 Kvinde i 60'erne, bor i etagebyggeri 
Det tager mig 10 minutter at cykle til lystbådehavnen, den bruger jeg ret meget, jeg elsker at gå 
ved vandet og kigge. 
 
4 Mand i 70'erne, bor i rækkehus 
Lige omkring vores område er det overladt til boligforeningen, men beplantningen er sparet væk 
i forhold til de flotte planer vi fik, før vi flyttede ind. Men det er jo boligforeningen, man kan klan-
dre for det. Men der pragtfuldt omkring Kimmerslev sø og skoven. 
 
Interviewer: Hvordan fungerer zoneringen mellem by og land? 
 
6 Mand i 50'erne, bor i etagebyggeri 
Der er tydeligvis ingen plan for den tunge trafik, den fræser ned gennem byen, men ellers lader 
det til, at opdelingen fungerer. Men pludselig er der kommet en Netto. 
 
Interviewer: Handler I lokalt? 
 
1 Mand i 50'erne, bor i parcelhus 
Det forretningsområde vi har i Herfølge med Fakta og Brugsen, det er det grimmeste, der findes 
her i Danmark. Det ser tosset ud. Men vi har en god Brugs, de er servicemindede. Men nu skal 
den moderniseres og jeg håber, de river det grimme ned. 
 
6 Mand i 50'erne, bor i etagebyggeri 
Det skulle jeg vende mig til, da jeg flyttede til, at de var lige så servicemindede, som da jeg var 
på sommerferie på landet som barn. Man hilser henne ved kassen, det skal man huske.  
 
4 Mand i 70'erne, bor i rækkehus 
Når man bor i Borup, så er der også det problem, at man ved ikke rigtig, om man skal vende sig 
mod Køge eller mod Roskilde. Vi ligger stort set 20 km fra hver. Der er mange, der tager til Ros-
kilde, når de handler større ting.  
 
6 Mand i 50'erne, bor i etagebyggeri 
Jeg handler hos den lokale købmand, jeg ville være ked af det, hvis den gik ned.  
 
3 Kvinde i 60'erne, bor i etagebyggeri 
Ude hos os har vi lidt af hvert, vi har Netto, Fakta, Føtex og bibliotek 
 
Interviewer: Kommer I i nogle af de lokale foreninger? 
  
4 Mand i 70'erne, bor i rækkehus 
Jeg meldte mig til noget EDB sidste år, som ældremobiliseringen laver. Det var sådan set mest 
af sociale grunde, de er flinke til at tage imod. Det foregik i Borup. Det var den måde, jeg gjorde 
det på. 
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I Køge er der jo noget, der hedder Jazz, og jeg er meget jazz interesseret. Og det er jo rigtig 
hyggeligt og jeg kommer i snak med nogle mennesker sådan en lørdag. 
 
6 Mand i 50'erne, bor i etagebyggeri 
Jeg har ikke haft tid til at melde mig ind i foreninger, men aftenskolerne kan også være en god 
vej, måske også lektiecafeer.  
 
2 Kvinde i 60'erne, bor i parcelhus 
Jeg har været med i nogle foreninger, det var jeg også inden vi flyttede hertil, men jeg synes ik-
ke rigtig, det fører videre. Men der er da mange muligheder. Og så er der jo teaterbygningen.  
 
4 Mand i 70'erne, bor i rækkehus 
Det er en lidt tragisk skæbne Borup har haft, de startede med at være hovedbyen i Skovbo 
Kommune. Nu er Borup kommet i den situation, at de er blevet yderområde i Køge Kommune. 
Der er mange, som er berørte af det. 
 
Interviewer: Hvad med baglandet, forstod folk hvorfor I flyttede hertil? 
 
1 Mand i 50'erne, bor i parcelhus 
Vi boede jo på Fyn, og børnene var flyttet til Køge. Så jeg sagde til mit firma, at jeg godt kunne 
arbejde i afdelingen i Køge. Vi er flyttet hertil for børnebørnenes skyld. Dem vil vi godt tættere 
på. Men det havde været billigere at blive, mange af vennerne forstod det ikke. Vi har stadig 
venner i Hjørring, hvis børn bor i København, og det er altså ikke sjovt at bo i Hjørring og så ha-
ve to børn og fire børnebørn, der bor i København. Og så har vi været heldige at kunne få jobs 
med det samme herovre. 
 
4 Mand i 70'erne, bor i rækkehus 
Men børn er jo ikke stationære nu om dage, jeg har altid sagt, at man skal ikke flytte efter sine 
børn, for de kan jo flytte igen, og så står du der. 
 
2 Kvinde i 60'erne, bor i parcelhus 
For os kunne det heller ikke betale sig økonomisk at flytte, men vi kan hjælpe meget mere med 
børnebørnene nu. Det betyder noget, om der er 30 km eller 1 km. 
 
Interviewer: Hvordan var kommunens modtagelse? 
 
4 Mand i 70'erne, bor i rækkehus 
At flytte i år 2007 i marts måned var et tidspunkt, hvor kommunerne ikke var kommet på plads, 
derfor var det noget svært, for eksempel var min folkepension flere måneder om at komme fra 
Lolland til Køge, men det har vel været generelt over hele landet. 
 
1 Mand i 50'erne, bor i parcelhus 
De andre to kommuner vi har flyttet til har vi fået en bog fra og blevet inviteret til møde på råd-
huset, her har vi ikke hørt noget fra kommunen. 
 
3 Kvinde i 60'erne, bor i etagebyggeri 
Jeg fik en bog. 
 
1 Mand i 50'erne, bor i parcelhus 
I Odense var det godt at få en times gennemgang af kommunens historie. 
Det første man fik, var en liste på to sider med læger, og så kan man vælge mellem 2 af dem. 
 
6 Mand i 50'erne, bor i etagebyggeri 
Det var en fin behandling oppe på rådhuset, kvikskranken og alt det andet. 
 
Interviewer: Bør kommunen stille krav til bæredygtighed og miljø? 
 
6 Mand i 50'erne, bor i etagebyggeri 
Det er vigtigt at der bliver stillet krav, for hele Københavns drikkevandsforsyning ligger her. 
 
1 Mand i 50'erne, bor i parcelhus 
Jeg er skuffet over Køge Kommune, de holder ikke ved planen, overskydende jord skulle f.eks. 
laves til en bakke, men det blev ikke til noget, de har lovet for meget og følger ikke op på det. 
De slækker på kravene og så falder værdien af husene. 
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Genbrugsordningen fungerer ikke, jeg kan ikke smide noget ud på genbrugspladsen i min 
gulpladebil. 
 
Interviewer: Hvordan er energiforbruget i den nye bolig? 
 
5 Mand i 70'erne, bor i rækkehus 
Det er lavt, vi betaler ca. 8.000 kr. om året for 90 kvm. 
 
6 Mand i 50'erne, bor i etagebyggeri 
Vi betaler kun 500 kr. om måneden i varme. 
 
3 Kvinde i 60'erne, bor i etagebyggeri 
Jeg betaler 450 kr. om måneden i varme, og sidste år fik jeg mange penge tilbage, så det er rig-
tig godt. 
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Andet fokusgruppeinterview 

Interviewer: Velkommen, tak fordi I ville komme, hvad er den korte historie? 
 
7 Mand i 60'erne, bor i rækkehus 
Vi to har boet på Amager 40-50 år i et rækkehus i tre plan, det er bygget først i 40'erne. Vi er 
flyttet til et rækkehus i et plan. Vi fandt det via aviserne, vi kiggede først på noget på Fyn men 
det var for langt fra Amager. Vi har været i Køge før og holdt op med at arbejde, da vi flyttede 
herned, men vi kendte ingen hernede.  
 
8 Kvinde i 60'erne, bor i rækkehus 
Nu havde vi boet i det samme hus så mange år og nu trængte vi til noget forandring og noget 
mere praktisk inden vi blev ældre. Det er en ejerbolig. 
 
7 Mand i 60'erne, bor i rækkehus 
Før havde jeg en lang liste med ting der skal laves, det har jeg ikke mere. 
 
9 Kvinde i 20'erne, bor i parcelhus 
Jeg er opvokset i Store Heddinge og fik så arbejde i Tåstrup og flyttede i en lille lejlighed derin-
de. Og så ville jeg gerne tilbage og det ville min kæreste også, og så købte vi et lille hus i Al-
gestrup ved Herfølge, vi ville gerne have været tættere på Køge, men det koster også. Det er et 
parcelhus. Vi ville gerne have haft noget større, men det var, hvad pengene rakte til. Det er 95 
kvm. Det er dejligt med have, det er en lille have, som vi selv skulle anlægge. Det er et typehus 
og der ligger 9 ens huse. Vi satte et ekstra vindue i. Der er ikke så meget kollektiv trafik, vi er 
afhængige af at have to biler. 
 
10 Mand i 40'erne, bor i etagebyggeri 
Jeg bor i Morelhaven ude ved Ølbycenteret, i nogle metalkasser derude. Det var en skilsmisse, 
der fik mig til Køge. Jeg har ellers boet i København og senere i parcelhus i Solrød. Det var en 
rationel betragtning, der endte med at det blev Køge. Jeg arbejdede i Bjæverskov, børnene bor 
7 km. fra Køge, men det var det tætteste jeg kunne komme på København, hvis jeg skulle have 
råd til at købe noget. Det er en ejerbolig, det var bare en bar mark, da jeg købte den. Boligen er, 
som jeg vil have den, den ligger centralt, der er alt hvad jeg skal bruge i nærheden, det tager 
mig en halv time at komme til København. Det er et lidt trøstesløst område, der er ikke noget 
atmosfære. Der er mange unge mennesker og mange førstegangskøbere. Det var skønt selv at 
kunne indrette lejligheden. 
 
11 Mand i 60'erne, bor i rækkehus 
Jeg bor i en andelsbolig i Herfølge. I en rollatorvenlig bolig. Jeg kommer fra Juelsminde, hvor 
jeg og min kone havde et hus, der ikke var rollatorvenligt. I vores pensionisttilværelse ville vi bo 
på Sjælland, så man kunne komme til København. Den dag man ikke selv kan køre bil, har man 
ikke en jordisk chance for at komme ud af Juelsminde med offentlig transport. Et krav var, at det 
skulle være tæt på en station. Vi har fået en udmærket bolig vi er tilfredse med, uden væsentli-
ge fejl. Jeg arbejder stadigvæk og kører nogle gange til Jylland. Det er lettere at køre mod Sto-
rebæltsbroen om morgenen, end det er at køre mod København. Vi skulle have en bolig, som vi 
kunne blive gamle i. Vi har også selv sat lidt særpræg på boligen. Min kones børn bor i Køben-
havn og mine bor i Århus, men man kan jo transportere sig. Danmark er jo ikke ret stort. An-
delsboligen er valgt bevidst efter hvad vi ville have råd til, når vi blev pensionister. Vi har ikke 
noget fælleshus. Det har været svært for nogle at finde ud af, at de boede til leje i andelsfor-
eningen og det var ikke ens eget hus. Det er ikke seniorboliger, men det er mest den ældre ge-
neration. Vi fandt det via aviser og en veninde, som allerede havde en bolig inde ved siden af. 
Det var vigtigt at det var en seriøs udbyder, og der er ikke tale om byggesjusk i byggeriet. 
 
12 Mand i 40'erne, bor i parcelhus 
Jeg har egen virksomhed og har i en periode arbejdet i en anden virksomhed. Jeg boede i Tå-
strup og arbejdede tæt på, men så flyttede kontoret til København centrum, det var jeg ikke enig 
i og det var besværligt. Det var den primære grund til at jeg startede egen virksomhed og arbej-
dede hjemme ved spisebordet. Da firmaet voksede, ville min kone også arbejde i firmaet og vi 
begyndte at lede efter hus. Vi ville kunne sidde og arbejde hjemmefra. Vi kiggede på mange 
huse, men de skulle alle ombygges for at passe til behovet. Så begyndte vi at lede efter en byg- 57 

 



gegrund på Sjælland. Vi fandt en ved Lellinge tæt på gymnasium og skole. Vi har selv fået teg-
net et hus og fået det bygget og Eurodan-huse har bygget på resten af parcellerne. Byggeriet 
blev lidt forsinket, så vi boede i en lille fremlejet lejlighed. Men nu har vi masser af plads og det 
fungerer godt. Det der vejede tungt ved Køge er, at min kone oprindeligt er fra Køge. Køge 
Kommune har lavet en hård lokalplan for det lille område. Jeg må desværre ikke lave en Lega-
mur i stedet for en træmur til støjdæmpning mod vejen, selvom det er bag en bøgehæk. 
 
13 Mand i 40'erne, bor i parcelhus 
Jeg synes principielt at regulering også er godt, og jeg har det problem med Køge Kommune, at 
de er gået ind og slækket på deres oprindelige krav. Vi kommer fra en andelsbolig i København 
og fik barn for 3 år siden. Så skulle vi ud og have en have. Vi ledte længere og længere ude 
rundt om København og blev via dagspressen opmærksom på det område, vi bor i nu. Det før-
ste hus vi så på, ville jeg have. Det er i Herfølge og det er et Svanemærket hus. Det er kommet 
til at betyde noget, at det er Svanemærket. Hele området er økologisk. Det var en tiltalende idé 
at alle husene ville blive forskellige. Vi har ingen relationer til Køge overhovedet, dog bor min 
svigermor i Næstved. Nu er byggeriet gået i stå og der står mange tomme huse. Det var let nok 
at få institutionsplads. 
 
14 Mand i 20'erne, bor i etagebyggeri 
Jeg kommer fra Lyngby, hvor jeg boede på kollegium. Min kæreste og jeg ville gerne flytte 
sammen og hun kommer fra Herfølge og jeg skulle stadig til Lyngby på daværende tidspunkt. Vi 
ledte efter lejebolig ved stationen men fandt ingen, og nu har svigerforældrene købt en lejlighed 
i Morelhaven, som en midlertidig løsning, senere vil vi gerne have et parcelhus. Men offentlig 
transport er vigtig. Det var sjovt at indrette selv, og det med parcelhuset, som jo er min drøm, 
det vil jeg også bygge selv. Jeg har boet hele mit liv i et parcelhus hos mine forældre. Det var 
mine svigerforældre, som så en annonce. Vi snakker ikke så meget med naboerne endnu, men 
vi er ikke så meget hjemme i dagtimerne. Den offentlige transport er meget vigtig, for jeg skal til 
København hver dag, jeg vil ikke være afhængig af busser, det er for sårbart.  
 
15 Mand i 60'erne, bor i etagebyggeri 
Vi havde en villa i Ishøj hvor vi boede igennem 35 år, og havde ingen planer om at flytte. Så 
skulle vi besøge vores datter, som boede nede på Stevns på daværende tidspunkt, og så kom 
vi igennem Køge og der var et prospekt for et stort boligprojekt med ejerlejligheder ved havnen, 
og vi blev enige om, at det var stedet. Vi valgte en lejlighed på 96 kvm. i stueniveau og fik solgt 
vores hus i Ishøj. Der gik et lille år fra vi besluttede os, til vi flyttede ind. Jeg var begyndt at blive 
træt at vedligeholdelsen. Men vi har haft en hel del dårligt byggeri, og det har kostet os tre gan-
ge, hvor vi har måtte flytte hjemmefra. Men skaderne er blevet dækket og nu er det i orden. Det 
ligger tæt på vandet, centrum og stationen, så det er ældrevenligt, og børnene bor i Næstved og 
Greve, så der er lige langt. Køge har tiltalt os gennem mange år, vi er kommet her jævnligt. Vi 
har to terrasser på hver 20 kvm. 
 
Interviewer: Er der noget ved den gamle bolig I savner? 
 
15 Mand i 60'erne, bor i etagebyggeri 
Jeg savner parkering ved den nye bolig. Køge Kommune i bynære zoner er for dårlige til at sør-
ge for parkeringspladser ved boligen. Man har været for large over for bygherrerne, man skulle 
have krævet nogle flere parkeringspladser, det samme gælder for noget af forretningsarealerne. 
Det er især et problem, hvis der kommer gæster. 
 
10 Mand i 40'erne, bor i etagebyggeri 
Der er jo en masse fravalg, når man bliver skilt, jeg boede jo på strandsiden i Solrød. Jeg er ik-
ke ret meget hjemme, så jeg opholder mig ikke så meget hjemme. 
 
13 Mand i 40'erne, bor i parcelhus 
Jeg kan godt savne at gå ud af min dør og så være midt i København. Det var et bevidst valg 
det med at komme ud af byen, men derfor savner jeg det (byen) alligevel. Men det er let at 
komme til København.  
 
7 Mand i 60'erne, bor i rækkehus 
Vi bruger også meget det med at tage fra Køge og ind til København. Før kunne vi cykle fra 
Amager og ind til byen, men nu kan vi bare tage toget. 
 
10 Mand i 40'erne, bor i etagebyggeri 
Det var også et krav for mig, at det skulle ligge inden for S-togsnettet, jeg har jo ikke planer om 
at jeg skal bo, hvor jeg bor, om 20 år. Jeg bruger Køge by meget, men jeg bruger ikke Ølby.  
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8 Kvinde i 60'erne, bor i rækkehus 
Det største minus for mig ved at vi flyttede herned var, at vi kom længere væk fra barnebarnet 
på Amager, hende var jeg vandt til at se tit.  
 
Interviewer: Er bykvaliteten i orden? 
 
12 Mand i 40'erne, bor i parcelhus 
I området nede ved Gymnasievej er der mange institutioner, børnehaver, skoler og gymnasiet. 
Der er mange mennesker dernede hver dag, som benytter Åsen og Gammel Køgegård. Hver 
eneste dag skal de med livet som indsats krydse vejen, kommunen burde få sat en bro op i en 
fart eller lave noget lysregulering. Og så mangler der lys på vejen fra os og ud til Lellinge, på 
den del af vejen som var det gamle Skovbo kommune, det drejer sig om 1.200 meter, det har 
ikke fulgt med udviklingen. Og der bliver kørt stærkt på Ringstedvej. 
 
15 Mand i 60'erne, bor i etagebyggeri 
Jeg var en dag i Roskilde, og der har man blandet smukke gamle huse med betonslum. Der 
mener jeg Køge adskiller sig fra andre ved at have bibeholdt det gamle og undgået det meget 
høje. Og alt det slum der er blevet bygget i Københavns havn, det ville være synd, hvis vi skulle 
have det på Søndre havn i Køge, det ville være synd, hvis man gik op i højden. Og en stor del 
af Køges miljø er, at man har formået at bibeholde det som en handelsby i lav plan. Modsat 
Dragør, det er en smuk by, men der sker intet. I Køge bliver byen ved med at være levende.  
 
13 Mand i 40'erne, bor i parcelhus 
Vi skal i hvert fald ikke have noget megacenter. 
 
10 Mand i 40'erne, bor i etagebyggeri 
Nu har jeg jo bygget selv, og jeg har savnet en Bauhaus eller en Silvan, her er kun alle de gode 
gamle, som har 20 procent højere priser end de store kæder. Det har været irriterende at skulle 
køre til Tåstrup, hver gang jeg skulle handle stort. Jeg tror ikke, det er afgørende for handelsmil-
jøet inde i Køge. Tværtimod vil det trække handel til. 
 
Interviewer: Kender jeres bagland så alle Køges kvaliteter, sælger Køge varen godt nok? 
 
11 Mand i 60'erne, bor i rækkehus 
Når man kommer fra Jylland, så tror alle, at Sjælland kun er København. Men der er jo ikke de 
store forskelle i Danmark.  
 
13 Mand i 40'erne, bor i parcelhus 
Mine bekendte i København synes, at Køge er meget, meget langt væk, og de har aldrig hørt 
om Herfølge. Men Køge har virkelig en autenticitet. 
 
10 Mand i 40'erne, bor i etagebyggeri 
Man bør måske også se på, om kommunen hænger sammen, det tager langt tid med offentlig 
transport at komme rundt. 
 
12 Mand i 40'erne, bor i parcelhus 
Det er meget lettere at udbygge byen i Herfølge i stedet for at bygge på alle mulige små trekan-
ter ved Køge. 
 
13 Mand i 40'erne, bor i parcelhus 
Men der mangler infrastruktur i Herfølge til at blive udbygget, der er ikke kapacitet nok. 
 
Interviewer: Bruger I fritidsanlæg i Køge lokalt og passer det til behovet? 
 
8 Kvinde i 60'erne, bor i rækkehus 
Jeg bruger Køge Gymnastikforening og så spiller jeg bridge.  
 
10 Mand i 40'erne, bor i etagebyggeri 
Jeg kendte jo ingen hernede, så jeg meldte mig ind i kajakklubben. Men der er ingen oplysning 
om, hvad der findes af aktiviteter hernede.  
 
8 Kvinde i 60'erne, bor i rækkehus 
Vi fik et brev. 
 
13 Mand i 40'erne, bor i parcelhus 
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Men de store kulturelle oplevelser vil man jo alligevel tage til København til. Men ofte finder man 
jo ud af hvad man gerne vil først, og så finder man det bagefter, det er ikke omvendt, flyers og 
reklamer virker ikke. 
 
Interviewer: Hvor meget skal kommunen blande sig i ressourceforbrug og miljø? Betyder det 
noget for jer? 
 
13 Mand i 40'erne, bor i parcelhus 
Det var først bagefter at vi fandt ud af, at Svanemærket var et ekstra plus og der var et godt in-
deklima. 
 
10 Mand i 40'erne, bor i etagebyggeri 
Men det skal jo også hænge sammen for den enkelte borger, det nytter ikke, at man påfører en 
urimelig merudgift. Men jordvarme burde være standard. 
 
15 Mand i 60'erne, bor i etagebyggeri 
Men hvis det bare bliver en afgiftsskrue, så bliver man som borger mistænksom overfor sådan 
nogle tiltag. 
 
Interviewer: Hvordan har I det med, at man i en lokalplan f.eks. bestemmer farvevalg mv.? 
 
13 Mand i 40'erne, bor i parcelhus 
Hvis det er et nyt område, der ikke er blevet bygget endnu, så synes jeg det ville være tåbeligt 
at sætte reguleringer op, der sagde, at nu skal husene ligne hinanden. Men hvis det er inde i 
den gamle bydel eller sådan noget, så synes jeg klart man skal have stramme reguleringer. 
Men hvorfor bygge en masse ens huse, når man har en bar mark. 
 
12 Mand i 40'erne, bor i parcelhus 
Vi har det stik modsatte ude hos os, hvor lokalplanen simpelthen er så stram mht. højder, farver 
og udhæng. Der ligger 6 parceller og de skal alle ligne gamle længehuse, men det er en gam-
mel maskinfabrik ude i en skov. 
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